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Volba Petra Fialy novým
předsedou ODS nebyla
překvapivá, protože na kongres
do Olomouce dorazil
s nominacemi hned z 12
regionálních sněmů. A své
představy o obnově ODS
zveřejňoval již dlouho před
kongresem. Přesto ho po jeho
nominačním projevu delegáti
odměnili dlouhým a bouřlivým
potleskem ve stoje.

Co jste říkal reakci lidí v sále?
Samozřejmě, že mě velmi potěšila. Nejen
proto, že se týkala mého vystoupení, ale
především z toho důvodu, že vyjadřovala
novou energii, kterou ODS v současné
době tolik potřebuje. V posledních měsí-
cích jsem postupně objel celou republiku
a mluvil s našimi členy ve všech regio-
nech. Občanští demokraté jsou zklamaní

kritickou situací strany, ale většina z nich
věří v její obnovu a má chuť se na ní ak-
tivně podílet. To je mimořádně důležité.
Spontánní reakce na kongresu byla výra-
zem této naděje a motivace, proto byla
povzbudivá a důležitá.

Ve svém projevu jste mimo jiné mluvil
o tom, proč jste dobrou volbou pro
ODS v této nelehké době. Můžete své
důvody krátce shrnout?
Mluvil jsem o tom vážně i s humornou
nadsázkou. Svoje s nadsázkou řečené para-
lely s Margaret Thatcherovou, Václavem
Klausem či Ronaldem Reaganem zde tedy
nebudu rozvíjet. Podstatné je, že člověk
o sobě nemá mluvit sám, mají o něm mlu-
vit jeho činy. Většinu svého profesního ži-
vota něco řídím. Stál jsem v čele mnoha
výzkumných institutů, občanských sdru-
žení, nakladatelství, fakulty, univerzity, kon-
ference rektorů, ministerstva školství.
Všechno, co jsem vedl, během mého půso-
bení vyrostlo, funguje a předával jsem to
v lepším stavu, než v jakém jsem to přebí-

ral. Také jsem úspěšně a opakovaně prošel
mnoha volbami, proto mi ani tato část poli-
tického života není vzdálená. Jsem také při-
praven riskovat. Dělal jsem to v době, kdy
jsem připravoval samizdat, stavěl brněnský
kampus nebo přebíral rozvrácené minister-
stvo školství. Umím tedy řídit složité insti-
tuce, svázané s řadou různorodých zájmů,
jsem schopen lidi přesvědčit a motivovat
a dokážu riskovat. Ale ani všechny tyto
zkušenosti a kompetence nejsou pro ve-
dení strany to nejpodstatnější. Podstatné
je, zda vás lidé chtějí, zda vám věří, zda si
oni myslí, že jste pro ně správnou volbou.
Členové ODS mi vyjadřovali velkou pod-
poru už před kongresem, delegáti mi svou
volbou dali velmi silný mandát. Beru to
jako závazek a udělám vše proto, aby ODS
byla opět silná. Silný mandát má vést
k silné ODS, to zní přece logicky. 

Zatímco mnoho politiků mluví v obec-
ných frázích, Vy můžete mluvit
o sobě. Jste nespokojen s pozicí pra-
vice v české politice, a proto jste se

Petr Fiala: Společně postavíme
ODS na nohy
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postavil do čela donedávna nejsilnější
pravicové strany, abyste ji znovu pos-
tavil na nohy…
Mnohokrát jsem řekl, že věci můžeme
měnit, jen pokud jsme sami aktivní. Sku-
tečně se mi nelíbí, kam se dostala poli-
tika v naší zemi, a nelíbí se mi, kam se
dostala ODS. ODS mám rád, vždy jsem
při ní stál a jsem přesvědčen, že její role
v české politice je důležitá a nezastupi-
telná. ODS se musí znovu dostat do
formy, aby mohla hájit hodnoty a prin-
cipy, které dnes pravicoví voliči postrá-
dají. Do obnovy české pravice se ale
může zapojit každý, komu není její osud
lhostejný. Ať svým vstupem do ODS,
nebo větší aktivitou v rámci strany.

Při volbě místopředsedů jste na ni-
koho neukázal prstem, ale trval jste na
tom, aby osobnosti do vedení strany
vybrali delegáti podle svého uvážení.
Jak jste s novým týmem spokojený?
Jsem přesvědčený, že dobrý předseda
musí umět pracovat s demokraticky zvo-
lenými lidmi a že je jeho úlohou, vytvořit
z nich tým. Pro ODS teď není důležité,
aby ve vedení byli lidé, na které někdo
shora ukáže. Nejde ani o to, koho chci já.
Potřebujeme do vedení skutečné osob-
nosti, politiky, kteří dokáží lidi sami pře-
svědčit, jež mají důvěru napříč stranou
i regiony. To mi připadalo důležité a to se
stalo. Myslím, že delegáti volili uvážlivě
a už několik prvních setkání nově zvole-
ného grémia to ukázalo. Všichni mají
chuť pracovat a spolupracovat.

Ve vedení nakonec neusedl silný eko-
nomický expert. Právě jeho absenci
nám přitom média předhazují.

Ano, ODS musí mít ekonomické experty,
stejně jako odborníky na další oblasti. Do
konce února proto chci sestavit stínovou
vládu, kde takoví lidé budou. ODS musí
být v ekonomických otázkách znovu vy-
soce kompetentní stranou.

ODS se vyčítá odklon od programo-
vých zásad. Jaká bude ODS pod
Vaším vedením?
Především budeme přinášet nová témata.
ODS už nebude stranou minulosti, bude
odpovídat na nové výzvy a její politika
bude zárukou prosperity naší země. Mu-
síme aktivně předkládat pravicové re-
cepty v oblastech, jako je daňová
politika, celková míra přerozdělování
nebo např. sociální, zdravotní či  evrop-
ská politika. Naše návrhy budou srozumi-
telné a přesvědčivé. Aby lidé věděli, že
jim občanští demokraté nabízejí dobré
podmínky pro jejich aktivitu, práci, pod-
nikání a svobodný život.

Zmiňoval jste to již na kongresu. Pře-
sto, kam byste rád ODS dovedl?
Mým cílem je vrátit ODS pozici nejsilnější
pravicové strany a jedné z nejvýznamněj-

ších politických sil v naší zemi. To zna-
mená mít důvěru pětiny voličů a být
atraktivní volbou pro další skupiny ob-
čanů. K tomu ale vede ze současné krize
dlouhá cesta. Již nyní je třeba začít vyva-
žovat moc levice, bránit manažerské anti-
politice a postavit se samozvaným
spasitelům. Oproti svým soupeřům máme
jednu výhodu – dlouhou tradici, pevné
hodnoty a silnou členskou základnu. Ne-
čekejme úspěch zítra.  Buďme netrpěliví,
pokud jde o obnovu ODS, ale trpěliví,
pokud jde o náš návrat nahoru. Důvěra
voličů se ztratí rychle, její obnovení vyža-
duje velké úsilí a čas. 

Zaujala mě také Vaše slova o tom, že
i poražený má právo na svou exis-
tenci a svůj názor. 
Přesně tak. Nemůžeme plýtvat silami
a schopnostmi. Současně jsem zdůraznil,
že všechny souboje, které uvnitř strany
povedeme, musejí mít pro veřejnost i pro
členy věcné výsledky. Mnohokrát jsem při-
pomínal, že ODS nyní musí přestat řešit
sama sebe a musí skoncovat s osobními
střety na veřejnosti. Nebudeme-li se cho-
vat uvnitř strany racionálně a kultivovaně,
neuvěří nám voliči, že budeme odpovědně
a se zdravým rozumem řídit naši zemi. 

Nový směr ODS prověří již brzy volby
do Evropského parlamentu a na pod-
zim volby komunální a senátní. Jak si
v nich věříte?
Obnova důvěry našich voličů není otáz-
kou týdnů nebo měsíců, ale spíše let. Ob-
nova ODS se ještě nemusí projevit
v obnovené důvěře voličů. Přesto udě-
láme vše proto, aby lidé změny v ODS
a její politice akceptovali co nejdříve. Brzy
se chystám oslovit naše úspěšné komu-
nální politiky. Budu je chtít přesvědčit
o tom, že nyní mají silnou podporu ze
strany ODS a jejího vedení. Chci, aby na
naše zástupce v obcích přestaly doléhat
celostátní problémy ODS, ale abychom
jim naopak vytvořili dobré podmínky pro
úspěch ve volbách.

Petra Fiala na kongresu:
ODS je taková, jaká je. Nevezmeme ji, nezmačkáme, nehodíme do koše, jinou
nemáme. Je jedno, že ODS není z hedvábí, ale že je z cajku, z bavlněné látky.
Hlavně ji musíme dobře poopravit, sestřihnout a správně sešít zpátky. A o to se
budu snažit. Ručím vám za to, že se mnou bude ODS zase v cajku.

Lidé nepotřebují, abychom jim říkali, že se nemají dobře, to vědí i bez nás. Lidé
nepotřebují, abychom jim říkali, že se mají bát toho, co přijde, toho se bojí i bez
nás. Nestrašme lidi špatnou budoucností, lidé nás budou potřebovat, a tedy
i volit, jedině tehdy, když jim nabídneme lepší budoucnost, pokud je přesvěd-
číme, že my máme recepty, řešení a vizi, která jim dobrou budoucnost přinese.
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Prvním místopředsedou byl na
olomouckém kongresu zvolen Jan
Zahradil. Delegáty oslovil mimo
jiné příslibem, že na sebe bere
odpovědnost za přípravu voleb do
Evropského parlamentu,
a vzkazem, že po nich „položí
hlavu na špalek“. 

Stal jste se druhým mužem ODS. Jak
jste svůj úspěch oslavil?
Kdybychom měli v preferencích 20 nebo
30 procent, pak by asi byl čas i na slavení.
V té situaci ale nejsme, musíme teď tvrdě
bojovat o každého voliče. Důležitější než
oslava bylo proto rozdělení kompetencí
a odpovědností mezi členy nového vedení.
Zastával jsem v ODS různé funkce, byl
jsem předsedou místního i oblastního
sdružení, byl jsem místopředsedou i prv-
ním místopředsedou ODS, kandidoval
jsem i na předsedu. Proto se nad svou sta-
ronovou rolí příliš nedojímám. Vážím si
svého relativně silného mandátu, jde mi

o to nezklamat důvěru kongresu a dostát
své odpovědnosti.

Vzal jste na sebe tíhu příprav voleb
do Evropského parlamentu. Na co
v boji s politickými konkurenty vsa-
díte?
Není čas na taktizování, na schovávání se.
Vždy jsme slýchali otřepanou frázi o tom,
jak místopředsedové – a zejména ten
první – mají předsedovi „krýt záda“. A ne
vždy to tak fungovalo. Já mám za to,
že nový předseda potřebuje čas a prostor,
aby dokázal ODS opět táhnout k té po-
zici, kde kdysi byla. Zatížit jej proto bez-
prostřední odpovědností za výsledek
voleb, které jsou doslova za rohem, by
bylo podle mě chybou. Tady právě musí
nastoupit místopředseda a položit hlavu
na onen pomyslný špalek v případě ne-
úspěchu. Jsem však přesvědčen, že evrop-
ské volby pro nás dopadnou dobře, je to
naše silné téma. Musíme si najít správnou
pozici mezi těmi, kdo se nekriticky klaní
před Evropskou unií, a těmi, kdo –
stejně přestřeleně – evropskou integraci

odmítají. Naší výhodou je, že o EU říkáme
deset let to samé, nikdy jsme neuhnuli,
vždy jsme byli konzistentní. Na tom mu-
síme stavět.

Jak se změnila evropská politika ODS
odchodem Václava Klause? Jaký kon-
cept evropské integrace ODS ve
světle vývoje v EU prosazuje?
Václav Klaus jako první teoreticky pojme-
noval úzká místa evropského integrač-
ního procesu. My pro ně musíme nalézt
realistická a dosažitelná praktická poli-
tická řešení. ODS je dnes v Evropě pořád
dobrá značka. Měli jsme dost kuráže na
to, abychom se nebáli odstartovat v ev-
ropské politice úplně nové projekty, jak-
koliv to bylo obtížné. A to se počítá.
Stojíme na straně reformních sil, chceme
EU změnit. Dosavadní model se vyčerpal,
volání po novém evropském paradigmatu
se dnes ozývá odevšud. Neslyší to snad
jen politický euro-establishment a strany,
které žádnou vlastní evropskou politiku
nemají - jako třeba ČSSD. Musíme také
ukázat, že vnímáme některé obavy ob-
čanů ČR spojené s evropskou integrací.
Jestliže si přes 70 procent naší populace
nepřeje zavedení eura, nemůžeme to 
ignorovat, jako to činí nová vláda.

Spolu s Martinem Kupkou jste na
kongresu hovořil i o vztahu politiků
ODS s médii. Jaký je Váš recept ke
zlepšení komunikace ODS?
Neexistuje žádná kuchařka dobré medi-
ální politiky. Nezařídí to žádná agentura,
žádný „spin doctor“. Novináři nejsou ani
naši přátelé, ani nepřátelé. Není nutno se
jim podbízet, ani s nimi válčit. Maximum
možného ve vztahu k médiím je jakýsi
vztah křehké vzájemné důvěry. Když vám
novinář věří to, co říkáte, máte větší
šanci, že vás nezkreslí nebo nevytrhne
z kontextu. Vybudovat takový vztah ale
trvá léta. To je můj jediný recept. Druhá
věc je mediální obratnost, což se ovšem
dá naučit. Krátká, jasná, úderná sdělení,
z nichž se rovnou dají tvořit titulky. Ne-
okecávat, vystihnout podstatu věci. A ko-
nečně - přicházet s tématy, nečekat, až se
odněkud zjeví. Agenda setting se tomu
říká. V této trojkombinaci se skrývá tajem-
ství úspěšné komunikace.

Jan Zahradil: Jsem přesvědčen,
že v eurovolbách uspějeme
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Martin Kupka je ve vedení ODS
nejmladší. Přesto je o něm už nyní
slyšet. Mimo jiné proto, že
v minulosti pracoval jako novinář
a tiskový mluvčí a v grémiu se
začal aktivně věnovat právě
komunikaci.

Apel na lepší mediální komunikaci
ODS tvořil poměrně důležitou část
Vašeho vystoupení na kongresu. Čím
může ODS získat zpět přízeň médií?
ODS musí novinářům ukazovat vlídnou tvář
a vstřícnost. Což samozřejmě neznamená,
že bychom se měli médiím podbízet. Jen
nesmíme být naštvanou stranou. Důležité
je, abychom dokázali dostatečně sebevě-
domě pojmenovat naše klíčová témata
a mluvili o nich uvěřitelně, aby byli věro-
hodní i ti, kteří je budou prezentovat. Proto
je důležité, aby brzy vznikla stínová vláda.
Kongres pojmenoval, že nám scházejí od-
borníci, kteří by byli vidět a vrátili ODS po-
věst odborně kvalitně vybavené strany.
V okamžiku, kdy se potká trojice důležitých
atributů – důvěryhodnost, odborná zdat-
nost a schopnost formulovat názory, za-
čneme získávat zpátky i důvěru lidí.

Zeptám se úplně konkrétně – co jsou
hlavní zásady, které by měli naši lidé
v kontaktu s médii dodržovat?
Mediální komunikace je víc, než si při-
pouštíme. Je to záležitost profesního vý-
konu. Politická strana musí provést
výkon podobně měřitelný, jako se měří
výkon různých PR agentur. Musí aktivně
oslovovat média se svými komentáři
a tématy, v podstatě jde o povel k tomu,
aby každý den dala o sobě vědět.
Mediální komunikace bude pochopi-
telně zásadní i v komunálních volbách.
Je třeba si uvědomit, že kampaň se ne-
dělá posledních čtrnáct dní před vol-
bami, skoro bych řekl, že už vlastně
dávno začala. Dobrá komunikace není
jen na vedení, ale záleží i na aktivitě
místních organizací. Už nyní by měli jed-
notliví představitelé ODS vysvětlovat své
záměry a měli by být ve své obci dobře
vidět. Tím mohou posilovat pozici ob-
čanských demokratů i na celostátní
úrovni. 

S jakými pocity jste vůbec z Olo-
mouce odjížděl?
Každý kongres má své kladné stránky
i rozladěné tóny. Tentokrát u mě převa-
žuje pozitivní dojem. Delegáti ve všech

volbách upřednostnili vůli po změně,
aby veřejnost a členská základna dostaly
vzpruhu v podobě nově ustanoveného
vedení.

Jste zároveň starostou malé obce.
Jak vnímáte legislativu, která se
v současnosti valí do sněmovny
a bude mít dopad na práci samo-
správy, jako je zřízení centrálního 
registru smluv nebo rozšiřování pů-
sobnosti NKÚ?
ODS se hlásí k levnému a efektivnímu
státu a tato legislativa jde jednoznačně
proti tomuto principu. Jestliže obce za-
hltíme hromadou povinné administra-
tivy, bereme jim dech k tomu, aby
dokázaly investovat a staraly se o prob-
lémy svých obyvatel. V situaci malé obce
s neuvolněným starostou je to viditel-
nější problém než ve státní správě, kde
úřednický aparát leccos utáhne a o zby-
tečnou administrativu se nakonec
vždycky nějaký referent postará. Když
starostovi leží na stole stohy zbytečné
administrativy, je to zároveň útok na
jeho motivaci. A není tajemstvím, že
v mnoha obcích je už nyní obtížné 
sehnat člověka, který se starostování
ujme. 

Martin Kupka: ODS nebude
naštvanou stranou
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Na kongresu jste mluvil o tom, že by
se ODS neměla rozkročit, ale měla by
srazit paty. V debatě před kongresem
ale zaznívaly i názory, že je naopak
třeba umožnit, aby v ODS vedle sebe
existovaly různé proudy. Jak tedy vi-
díte budoucnost ODS? 
Určitě nejsem příznivcem omezování de-
baty. ODS byla, a doufám, že vždy bude,
stranou výrazných individualit, v níž se
střetávají různé názory. Srážením pat jsem
měl na mysli návrat k tradičním tématům
ODS. Nesmíme už rozmělňovat své zá-
sady, které vycházejí z liberálně konzerva-
tivních idejí. ODS by programově měla jít
cestou co nejmenšího přerozdělování
a umět definovat, co lze chápat jako ve-
řejný zájem a co nikoliv. Sociální služby
mají pomáhat jen těm, kteří se bez svého
zavinění dostali do složité životní situace.
Současně stát nemá omezovat úspěšné
a trestat je progresivním zdaněním. To
jsou jen některé z příkladů.
Opouštění původně definovaných hranic
a populistické kroky selhávají a posouvají
naši politiku doleva v mylném domnění,
že si zajistíme širší voličskou základnu.
Budoucnost ODS vidím optimisticky, pro-
tože jsme jedinou stranou, která má
v sobě zakódovanou jako svou prioritu
svobodu člověka a zodpovědnosti vůči
svému životu. A po kongresu vidím vel-
kou snahu členů ODS přesvědčit o tom
ostatní.

Zaujalo mě, že jste odmítnul tezi, že
na radnicích se politika nedělá. Co
podle Vás bude ODS jako pravicovou
stranu odlišovat v podzimních komu-
nálních volbách od jiných stran?
Téměř osm let jsem byl primátorem Os-
travy, a to v těžkých letech 1993-2000.
Zavíraly se doly, utlumovaly hutě a kok-
sovny, zkrátka divočina. Mnohokrát jsem
se ptal, zda mi kolegové nebudou vyčítat
přílišnou sociální citlivost. Dnes vím, že
jsem skutečně mohl být důraznější. Ale
vždy jsem byl primátorem s visačkou
ODS, nikdy jsem ji neschovával. I rozhod-
nutí o chodníku je přece politické, pro-
tože stavím chodník a nedávám peníze na
veselici „pionýrů“. 
Určitě by nás mělo odlišovat silné vnímání
úcty k osobní svobodě člověka, kterého

nechceme z radnice zatěžovat přebujelou
administrativou. Nesmíme sklouznout ke
slibování všeho možného, ale jasně říkat,
co je rozumné z veřejných peněz realizo-
vat. Komunální populismus je pro nás ne-
bezpečný. O názorovou vybavenost
našich starostů každopádně obavy
nemám.

Mluvíte o populismu. Jde o vlnu,
která opadne, nebo dochází ke
změně politického prostředí, ve kte-
rém budou mít populistická hnutí
stálé místo? A co proti tomu ODS
udělá? 
Rozjetý populismus v naší zemi bude
těžké potlačit. Naší úlohou je upozorňo-
vat, kritizovat nereálné sliby a zdůvodňo-
vat jiný pohled. Nedovolit lidem
zapomenout na lži. Bude to ale těžký
a dlouhý souboj. Výhodou je, že současná

koalice toho naslibovala takové hromady,
že již nyní některé sliby zpochybňují do-
konce i odbory. Až se současná vládní sli-
botechna začne hroutit, máme velkou
šanci uspět.

Na jaře dokončíte svůj mandát euro-
poslance. Jak v Bruselu vnímají poli-
tické změny, ke kterým u nás došlo
po podzimních volbách? 
Mnoho lidí zarazilo, jak probíhal zásah po-
licie na úřadu vlády. Do té doby jsme byli
bráni jako politicky velmi vyrovnaná a po-
měrně klidná země a policejní manévry
toto vnímání změnily. Události v Praze vy-
volaly pozornost i po parlamentních vol-
bách, kdy jsme ztratili punc velmi úspěšné
pravicové země. Nyní máme nálepku
země s levicovou vládou a mnozí se mě
ptají, co to bude znamenat do budoucna.
Špatně se na to odpovídá.

Evžen Tošenovský: I rozhodování
o chodníku je politické
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Miloše Vystrčila bylo v poslední
době možné potkat hlavně na
půdě horní komory parlamentu,
kde patří k nejaktivnějším
senátorům. Podobně přistoupil
i ke své nové úloze ve vedení ODS.

Delegáty jste pobavil příhodou
o žábě, která vylezla na vrchol hory
jen proto, že byla hluchá a neslyšela
pochybovačné vzkazy ostatních žab
pod horou. Není ale právě to, že se
ODS zavřela do sebe a přestala vní-
mat atmosféru ve společnosti, příči-
nou jejích problémů?  
Z hlediska minulosti ODS máte možná
i pravdu. Ta má příhoda však směřovala
do budoucnosti ODS. Jsem přesvědčen,
že ODS nyní vnímá atmosféru ve společ-
nosti velmi dobře a citlivě a to, co nyní
potřebujeme, je právě sebedůvěra. Naše
chování typu kam vítr tam plášť musí pře-
stat. Máme své zásady a své programové
principy a ty musíme hájit. A ne se názo-
rově potácet jako třtina ve větru. Lidé
musí vidět, že nás jejich osudy a život zají-

mají a že máme vlastní srozumitelný plán,
jak pomáhat a řešit jejich problémy.

Máte pověst velmi aktivního a praco-
vitého politika. Co budou Vaše první
kroky v pozici místopředsedy? Jaké
jsou Vaše první dojmy z práce nového
týmu v čele ODS? 
První kroky jsem již udělal. Navštívil jsem
Hlavní kancelář, seznámil se s jejím fungo-
váním a organizací práce. Navštívil jsem
poslanecký klub, což hodlám dělat pravi-
delně. Nechal jsem si zaslat usnesení kon-
gresů od roku 2000 a usnesení výkonné
rady za poslední dva roky. Je třeba udělat
si pořádek, zmapovat výchozí pozici a na
ni navázat. Kromě toho pokračuji v práci
garanta přípravy kampaně do senátních
voleb. Během kongresu a po něm jsme již
stihli tři setkání nového vedení. Při našich
setkáních vládl přátelský duch i přirozený
respekt. Zatím mě práce pod vedením
Petra Fialy těší a co je nejdůležitější, celé
mi to dává smysl.

Jako dlouholetý senátor a krajský po-
litik máte blízko i ke komunální sféře.

Čím chce ODS pomoci svým staros-
tům v podzimních komunálních vol-
bách? 
Samozřejmě jsem připraven se s našimi
kandidáty setkávat, vyměňovat si názory,
dodávat sebedůvěru a dělit se o zkuše-
nosti. Za hlavní ale považuji přípravu kon-
ceptu komunálních voleb a určité
jednotné linky pro naše kandidáty, kterou
si budou podle potřeby v jednotlivých
místech modifikovat. Do jaké míry se na
tom budu podílet, rozhodne rozdělení
kompetencí, které by ve vedení ODS mělo
proběhnout během krátké doby.

Jak bude fungovat spolupráce mezi
poslaneckým a senátorským klubem
ODS? Předpokládám, že nyní, když je
ODS v opozici, bude užší spolupráce
zapotřebí. 
Ano, spolupráci je nutné posílit a vedení
obou dvou klubů jasně dala najevo, že
tomu tak bude. Nakonec v poslední době
vzájemná zvýšená návštěvnost poslanců
na senátorském klubu a senátorů na po-
slaneckém klubu dokládá, že se nejedná
o pouhá slova. 

Miloš Vystrčil: Posílíme spolupráci mezi
poslaneckým a senátorským klubem
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Martin Novotný je příkladem
úspěšného primátora, který již
podruhé stojí v čele města
Olomouc. Voliči v Olomouckém
kraji mu dali důvěru
i v podzimních volbách, když ho
vyslali jako svého zástupce do
poslanecké sněmovny. 

Vaše cesta do vedení strany byla pře-
sto delší než u ostatních, protože Váš
domovský kraj původně nominoval
jiného kandidáta a v první volbě jste
se své nominace, kterou jste získal
v jiných regionech, vzdal. Myslíte, že
tento přímý krok přispěl k Vašemu
úspěchu v další volbě?
To si netroufám posuzovat. Jsem pouze
přesvědčen, že v konzervativní straně je
potřeba ctít určité principy, což jsem de-
monstroval svým rozhodnutím vzdát se
kandidatury v první části voleb. Přitom
jsem už v tomto kole měl slušnou šanci na
zvolení. Ve chvíli, kdy volby pokračovaly
novými návrhy z pléna, jsem již kandida-
turu přijal. Myslím, že rozhodující roli v ta-
kové volbě hrají dlouhodobé pracovní
výsledky kandidáta i osobní zkušenost de-
legátů kongresu s ním a důvěra, kterou
mají v jeho schopnosti. Nezastírám, že mi
udělalo radost, že jsem byl zvolen místo-
předsedou na kongresu konaném právě
v Olomouci, městě, v jehož čele jako pri-
mátor působím už druhé volební období. 

Čemu se budete v novém grémiu pri-
oritně věnovat?
K definitivnímu dořešení rozdělení rolí
dojde na nejbližším jednání, už teď ale
prozradím, že budu mít na starosti pří-
pravu ODS na podzimní komunální volby.
Půjde o nejdůležitější test úspěšnosti na-
šeho restartu a snahy o návrat na pozici
lídra pravé části politického spektra.

Co je podle Vás třeba udělat pro
úspěch?
Máme-li uspět, musíme začít pracovat
okamžitě, nelze se spoléhat na několika-
týdenní volební kampaň. Připravované 
setkání starostů za ODS bude proto 
faktickým startem naší cesty do těchto
voleb. Druhou oblastí jsou vnější vztahy
ODS na domácí politické scéně, tj. pri-
márně vztahy k ostatním pravicovým poli-
tickým subjektům. Fragmentace
pravicového spektra je projevem léta na-
hromaděných problémů, řada větších či
menších subjektů usiluje o tentýž elekto-
rát, a v součtu tak dochází k oslabení
schopnosti kohokoliv efektivně prosazo-
vat zájmy pravicových voličů. Cesta
k sjednocení nebude lehká, příkopy z mi-
nulosti jsou často hluboké. Musíme se
však poučit i z dění v zahraničí, zkušenost
říká, že fragmentace může určitou část
politického spektra nakonec takřka vyma-
zat z politické mapy.  V tomto smyslu

představuje úsilí o novou spolupráci úkol
takřka státnický.  

Ve svém vystoupení na kongresu jste
kolegům nabídnul zkušenosti úspěš-
ného primátora i manažerské schop-
nosti. V čem se změní styl nového
vedení? 
Měl jsem na mysli dva aspekty: Politik
musí být schopen o své vizi přesvědčit ob-
čany. Časovou dimenzí, o kterou hraje po-
litika především, je budoucnost. Důležitým
politickým artiklem je přitom naděje.  Pa-
třím k těm, kteří věří, že jakkoliv základní
hodnoty, které stály u zrodu ODS, jsou
stále platné, je naším úkolem zformulovat
jasnou vizi pro nadcházejících několik de-
setiletí České republiky poté, co první po-
listopadové čtvrtstoletí letos symbolicky
končí. Nové vedení ODS musí tuto vizi ztě-
lesňovat a politici ODS ji musí konzis-
tentně prosazovat.  Druhou stranou mince
je obrovský manažerský úkol, který musí
být naplněn ve velmi krátkém čase – euro-
volby a podzimní komunální volby. Nové
vedení musí prokázat schopnost rozhodo-
vat a brát na sebe zodpovědnost za ob-
tížná rozhodnutí. K aktivitě na poli
obhajoby parlamentní demokracie a pravi-
cových hodnot musíme zmobilizovat celou
členskou základnu, s níž chceme být
v mnohem užším spojení, než tomu bylo
v minulosti.   

Martin Novotný: ODS stojí o lepší
vztahy mezi pravicovými stranami



Plány nové vlády vzbuzují pochybnosti
o její schopnosti vládnout, varoval před-
seda ODS Petr Fiala na setkání s novináři
s tím, že vládní strany chtějí na jedné
straně prosazovat štědrý sociální stát
a slibují velkorysé výdaje a na druhé
straně chtějí hodně uspořit, ale nedoká-
žou říct z čeho.
„Je už ale jasné, na úkor koho chtějí
vládnout. Špatná zpráva je to hlavně pro
živnostníky a drobné podnikatele, kterým
chce vláda zpřísnit podmínky tím, že jim
omezí výši tzv. paušálů. Tímto krokem
vláda bojuje proti lidem, kteří se nebojí
riskovat a podnikají,“ uvedl Petr Fiala.
Za další nebezpečný nápad Fiala pova-
žuje možné zavedení sektorové daně.
„Ale ani tyto dva útoky na velké skupiny
aktivních obyvatel nestačí pokrýt množ-
ství slibů v koaliční smlouvě,“ dodal Fiala
a připomněl, že vláda plánuje větší a vel-
korysejší výdaje než kabinety premiérů
Špidly, Grosse a Paroubka v letech 2002-
2006.
Na druhé straně deklaruje výrazné snahy
o úspornost, racionalizaci hospodaření
státu a dodržení 3% deficitu veřejných
rozpočtů. „To, co nám nabízí vláda, u vás
doma prosím nezkoušejte. Kdybyste si
řekli, že se nezadlužíte, nebudete mít
jiné příjmy než svou mzdu, ale přitom
utratíte mnohem více, než vyděláte, asi
byste nedopadli dobře. Nikdo by vám ale
nevěřil, že něco takového dokážete.
Vláda po nás chce, abychom takovému
nesmyslu uvěřili.“
Podle ODS vláda nemá žádnou jasnou
koncepci, kam a jakým způsobem chce
Českou republiku vést, ale prostě slepila
dohromady nejpopulárnější body svých
volebních programů, i když jdou svou lo-
gikou často proti sobě nebo si navzájem
úplně protiřečí.
„Co je potřeba udělat pro oživení a roz-
voj naší ekonomiky, přece víme. Potřebu-
jeme omezit stále rostoucí regulaci
a množství nejrůznějších předpisů norem
a kontrol, které dusí naši ekonomiku,
a liberalizovat trh práce a zlevnit vytvá-
ření pracovního místa,“ zdůraznil Petr
Fiala a dodal: „Měli bychom přestat zvy-
šovat zadlužení naší země, které nás
každoročně stojí desítky miliard korun
navíc, zjednodušit a zpřehlednit daňový

systém a ne vymýšlet nové daně. V ne-
poslední řadě je třeba zastavit růst veřej-
ného sektoru, snížit míru státního
přerozdělování a sociální politiky, která je
v delším horizontu neufinancovatelná
a která nemotivuje lidi k aktivitě a odpo-
vědnosti za svůj osud. ODS bude tuto ro-
zumnou a odpovědnou politiku
připomínat a prosazovat.“
Vznik politické vlády přesto Petr Fiala
uvítal: „Jako každý občan, který chrání

pravidla parlamentní demokracie, jsem
ovšem rád, že budeme mít konečně poli-
tickou vládu. Okolnosti vzniku nové
vlády ale příliš optimismu nenabízejí.
Obáváme se, že dnešním jmenováním se
dostávají k moci lidé, kteří byli ochotni
zavřít oči před jednostranným ohýbáním
zákonů, kteří se nechali prověřit prezi-
dentem a kteří se neodpovídají pre-
miérovi a sněmovně, ale především 
 panu prezidentovi.“
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Petr Fiala: Vládní plány
doma raději nezkoušejte



1. Zrušení či omezení výdajových
paušálů

Na tomto příkladě nová koalice ukazuje, že
se nezastaví ani před něčím, co je úspěšné
a funguje. Počet podnikatelů využívajících
výdajové paušály rok od roku roste, dnes je
to více než 500 000 podnikatelů, kterých
se případné omezení paušálů dotkne. ODS
je naopak připravena podnikatele podpořit
prostřednictvím odstraňování administra-
tivní zátěže a bariér. ODS bude v posla-
necké sněmovně v tomto směru předkládat
poslanecké návrhy legislativních změn
s cílem dalšího rozvoje podnikatelského
sektoru. ODS využije návrhů na odstraňo-
vání podnikatelské zátěže, které připravila
ještě v minulém volebním období na minis-
terstvu průmyslu a obchodu, ale z důvodu
pádu vlády je nestačila v rámci legislativ-
ního procesu dotáhnout do konce.

2. Zavedení registračních pokladen
ODS nepovažuje na rozdíl od nově vzni-
kající koalice každého provozovatele
i toho nejmenšího obchůdku automaticky
za podvodníka, který se chce vyhýbat pla-
cení daní. Sankcionováni by měli být jen
ti, kteří právní řád, včetně daňových zá-
konů, nedodržují, nikoliv většina těch,
kteří jsou slušní a poctiví. Lepší cestou by
bylo daňové prostředí zpřehlednit, zjedno-

dušit a stabilizovat, pak by k daňovým
únikům nedocházelo. Náklady na regi-
strační pokladny by byly pro řadu živno-
stníků likvidační, postihlo by to i tu část
veřejnosti, například seniory, která je od-
kázána na malé provozovatele v obcích,
kde není jiná alternativa k nákupům
i těch nejzákladnějších potravin.

3. Zvýšení minimální mzdy
Nová koalice chce podnikatelům zdražit
pracovní sílu, a to především tu nejméně

kvalifikovanou. Zamezí tak rozvoji pod-
nikání a zvýší zástupy nezaměstnaných.
ODS je naopak připravena podpořit li-
beralizační změny zákoníku práce. Jed-
ním z dílčích, jednoduchých, ale
účinných opatřeních je i rozšíření mož-
nosti využívaní dohod o provedení
práce a podpora dalších jednoduchých
forem pracovněprávních vztahů. ODS se
zavazuje přinést v tomto směru vlastní
poslanecký návrh, pokud tak neučiní
vláda.
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Předsedové oblastí dostali díky 24. kon-
gresu mnohem silnější hlas ve vnitřním
dění ODS. Delegáti totiž schválili změnu

stanov, kterou vytvořili Republikový sněm
složený právě z předsedkyň a předsedů
oblastí, regionů a členů grémia. Zároveň
se kongres rozhodl snížit počet členů vý-
konné rady na 14, tedy na jednoho za
každý region; doposud měl každý region
jednoho zástupce ve výkonné radě za
každých tisíc registrovaných členů.
Klíčovou pravomocí Republikového
sněmu je možnost udělovat a odjímat li-
cence pro místní, oblastní a regionální
sdružení ODS. Tím se agenda vzniku
a rušení sdružení prakticky celá přesu-
nula od výkonné rady právě na Republi-
kový sněm. Výjimkou je udělování licencí
pro místní sdružení. Tuto pravomoc má
jak výkonná rada, tak i Republikový
sněm, přičemž se předpokládá, že vý-
konná rada bude udělovat „nekon-
fliktní“ licence, zatímco Republikový

sněm bude rozhodovat zejména o zno-
vuudělení licencí pro dříve zrušená místní
sdružení.
Právě Republikový sněm bude také roz-
hodovat většinovým hlasováním o sesta-
vení kandidátních listin pro senátní volby
z kandidátů navržených oblastními sdru-
ženími a bude také schvalovat kandidáta
ODS na prezidenta ČR. Kandidátky pro
ostatní celostátní volby zůstávají v pů-
sobnosti výkonné rady.
Republikový sněm by měl také dohlížet
na hospodaření strany. Schvaluje rozpoč-
tová pravidla nebo rozdělování financí
a každoročně určuje termín splatnosti
členských příspěvků a jejich minimální
výši. Sněm se bude scházet nejméně tři-
krát do roka, první zasedání by se mělo
konat ještě na konci prvního čtvrtletí
2014.

Nová vláda útočí na zájmy živnostníků

Kongres schválil vznik Republikového sněmu
Předsedové oblastí dostanou mnohem silnější hlas
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1. Další zadlužování ČR a prohlubo-
vání nerovnováhy veřejných financí

Vládní poslanci schválili rozpočet s nejvyš-
šími výdaji v historii České republiky 1 bi-
lion 211 miliard Kč. Celých 112 miliard
korun si na to budeme muset půjčit. ODS
při projednávání rozpočtu navrhovala
změny, které by schodek rozpočtu stlačily
alespoň na 99 miliard korun. I to však
vládní poslanci odmítli. To je stejné, jako
kdyby člověk s příjmem 20 000 Kč mě-
síčně každý měsíc utratil o 2 000 Kč víc
a místo úspor si každý měsíc půjčoval
další a další peníze. Chvíli to jde vydržet,
ale je to jistá cesta do dluhové pasti.
Vlády ODS namísto toho tempo zadlužo-
vání v posledních letech snižovaly a bu-
deme rozpočtovou střídmost prosazovat
nadále.

2. Zavedení sektorové daně, nové in-
vestiční pobídky

Vláda chce obnovit investiční pobídky pro
velké zahraniční i domácí firmy a chce
také zavést sektorovou daň pro vybrané
obory, jako je například bankovnictví. Po-
bídky v praxi znamenají, že malé firmy
a podnikatelé, kteří na podporu nedosáh-

nou, doplácejí na velké firmy, které pod-
poru nepotřebují. ODS pobídky v minu-
lých letech změnila alespoň tak, aby
podporovaly pouze investice založené na
špičkovém výzkumu a vývoji nebo nároč-
ných službách. Místo protekčních pobí-
dek pro vybrané společnosti bychom
ale měli usilovat o přívětivé podnikatelské
prostředí pro všechny. Menší byrokracie,
méně regulací a admnistrativy, jednodu-
ché daně a přehledný právní řád jsou tou
nejlepší investiční pobídkou. Nejsme také
pro zavádění sektorové daně, protože
hrozí, že vyšší odvody firem zaplatí jejich
zákazníci, tedy občané, ve vyšších cenách
zboží a služeb, třeba bankovních po-
platků. Ještě horším důsledkem by mohla
být menší schopnost bank poskytovat
úvěry soukromým subjektům, což by po-
škodilo celou pomalu se zotavující ekono-
miku. Místo toho je třeba daňový systém
zjednodušovat a zpřehledňovat, což po-
vede ke zvýšení daňového inkasa z dů-
vodu nižší motivace se daním vyhýbat.

3. Přijetí eura a vstup do bankovní unie
Ministr financí prohlásil, že Česká repub-
lika může euro přijmout už za šest let.

V koaliční smlouvě vláda prohlašuje, že
bude Českou republiku na vstup do euro-
zóny aktivně připravovat. Situace v euro-
zóně se ale od našeho vstupu do
Evropské unie dramaticky změnila. Kromě
povinné účasti v nových záchranných me-
chanismech, před deseti lety nemyslitel-
nými, směřuje současná eurozóna také
k silně centralizovanému rozhodování
v oblasti daní a rozpočtové nebo dokonce
sociální politiky. ODS proto tvrdí, že roz-
hodnutí o přijetí či nepřijetí eura je stejně
závažnou otázkou, jakou byl v roce 2004
náš vstup do EU, a měli by o něm hlaso-
vat občané v referendu. Pokud by euro
odmítli, pak je nutné, aby to vláda re-
spektovala. Nebylo by to nic nového, stej-
nou cestou šlo v například roce 2003
Švédsko, které dodnes platí svou vlastní
měnou. Pro ČR by přijetí eura znamenalo
vyšší náklady, než jaké výhody společná
evropská měna nabízí. Eurozóna je tvo-
řena strukturálně odlišnými ekonomikami
a jednotná měnová politika by ČR poško-
zovala. Nejde o žádné přehnané strašení,
problémy eurozóny a řady evropských ze-
mích platících eurem můžeme sledovat
téměř v přímém přenosu.

Návrhy nové vlády zastaví pomalé
a nesmělé hospodářské oživení

1. Centrální registr smluv
Povinné zveřejňování smluv provází příliš
mnoho otázek. Jednou z těch základních
je, že obec má být podle projednávaného
návrhu zodpovědná za zveřejnění
smlouvy,  její pravomoc však končí odeslá-
ním smlouvy třetímu subjektu, který ji fy-
zicky zveřejní. To může přinést řadu
problémů, pokud bude kupříkladu registr
po určitou dobu z jakéhokoli důvodu ne-
dostupný. Nevyjasněné je i to, které státní
organizace budou mít povinnost smlouvy
zveřejňovat. Zásadní pak přitom je, že na
malých obcích by zveřejnění každé
smlouvy – a smlouvou je třeba i účtenka
za toaletní papír – zavalilo celkem zbyteč-
nou administrativní prací starosty, kteří už
dnes řeší agendu celé obce, a to často jen
ve svém volném čase. ODS bude prosazo-
vat takové změny zákonů, které admini-

strativu omezí a posílí přirozenou důvěru
lidí ve veřejnou správu.

2. Rozšíření pravomocí NKÚ
Rozšíření kompetencí NKÚ zasahuje do
výsostných pravomocí obcí. Zastupitelstvo
má právo upřednostnit blaho obce před
ekonomickým hlediskem – klasickým pří-
kladem je poskytnutí výhodného nájem-
ného pro ordinaci praktického lékaře na
malé obci nebo třeba zvýhodněný prodej
obecní budovy pro školu či školní kolej.
NKÚ by proto neměl kontrolovat účelnost
vynaložených financů. Již dnes funguje
řada kontrolních mechanismů a bojíme
se, že úředníci budou mít tendenci do sa-
mosprávy zasahovat. ODS je pro sjedno-
cování kontrol, které budou důslednější,
a zároveň nebude několik institucí kon-
trolovat to samé. 

3. Nový zákon o státní službě
Vládní poslanci prosazují účelové přijetí
služebního zákona umožňujícího lidem,
kteří dříve kolaborovali s totalitní Státní
bezpečností, stát v čele ministerstev.
Česká republika služební zákon potřebuje
a ODS je zcela jistě připravena se podílet
na přípravě a přijetí služebního zákona,
který povede k výrazné profesionalizaci
státní správy podle britského vzoru a po-
sílí konkurenceschopnost České republiky.
Tyto podmínky však návrh zákona prosa-
zovaný vládou absolutně nesplňuje. Proto
se ve Sněmovně zasadíme o jeho zkvalit-
nění. Zejména klademe důraz na to, aby
čisté lustrační osvědčení nadále zůstalo
podmínkou pro řízení resortů, protože
člověk, který v minulosti z jakýchkoli dů-
vodů již jednou selhal, může selhat
i dnes.

Nová vláda chce komplikovat životy
dalšími zbytečnými regulacemi


